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Ábrahám Ferenc, Benkő Béla, Boda Bertalan, vitéz Csányi János, Fischer 
Gyula, Horváth Ferenc, Iritz Béla, vitéz Kakuszi István, Kertész József, Korda 
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Széli Antal, Takács Béla, Varga Mihály, Vénig Gyula, Wagner Ferenc, Wolf 
Endre beltagok, Klein Rezső (Baja), Molnár János, Nyilas András, Róna 
Gusztáv (Békéscsaba), Joannovics Ferenc, Lakos Emil (Csongrád), Barát István, 
Kéri Lajos, Schriffert Márton (Gyula), dr. Blantz Béla, Simon Sándor, Takács 
Ferenc, Telek Andor (Hódmezővásárhely), Károlyi Mihály, Paskesz Sámuel 
(Makó), Szalay József, Wigner Géza (Orosháza), Janurik János, Podani János 
(Szarvas), Gunst Sándor, Pauli János (Szentes) kültagok, Adler Rezső, Dacsó 
Arnold, Fischer Aladár, Gál Miksa, Goldgruber Árpád, Iritz Nándor, Káldor 
József, dr. Kertész Béla, Klein Ottó, Kozma Marcell, Lendvay Sándor, May 
Gyula, Ornstein Lipót dr., Pál Dezső, Pongrátz Albert, Rainer Ferenc, Reich 
Sándor, Reitzer Miklós, Rosmann Dávid, Salgó Sándor dr., Vörös József 
levelező tagok. A kamara irodája részéről Tonelli Sándor dr. főtitkár, Lan
desberg Jenő dr. ügyvezető titkár, Cserzy Mihály dr. titkár, Pleskó András s. 
titkár. Kimentette magát Malbasky Milán levelező tag.

Zárgysorozat:

I. Jegyzőkönyv hitelesítésére két tag kiküldése.
II. Elnöki jelentések :

1. A kereskedelemügyi miniszter leirata malmok gyárszerű minősítése tárgyá
ban. (5672/1934.)

2. Kereskedelemügyi miniszter leirata katonai szolgálat alatt végzett ipari 
munka beszámítása tárgyában. (6478/1934.)

3. Kereskedelemügyi miniszter leirata lugkő forgalomba hozatalának korlátozása 
tárgyában. (7874/1934.)

4. Kereskedelemügyi miniszter leirata ipartestületek kartelszerződései tárgyá
ban. (7875/1934.)
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5. Állásfoglalás az 0T1. hódmezővásárhelyi kirendeltségének megszüntetése 
ellen. (7098/1931.)

6. Kamarai felterjesztés ipari munkák inségmunka keretében történő végzése 
tárgyában. (7721/1931.)

III. Főtitkári jelentés.
yjfa- Vértes Miksa kamarai elnök választásának megerősítése. (6312/1934.)

V. A kereskedelmi osztály elnöki állásának betöltése.
VI. Jelentés a kereskedelemügyi miniszter elnöklete alatt tartott kamarai ér

tekezletről,
VII. Jelentés a kisipari ügyekben az IPOK. vezetőségével tartott kamarai

értekezletről. (7749/1934.)
VIII. Az u. n. áruhitel irodák működése. (6920/1934.)

IX. A kamara akciója a modernizálási és tatarozási adókedvezmények tár
gyában. (7981/1934.)

X. Szárított tészta forgalomba hozatalának szabályozása. (7836/1934.)
XI. Az országos vásárokon történő árusítás ellenőrzése. (7229 1934.)

XII. Paprika és terménykereskedelmi szakcsoport alakítása a kamarában.
XIII. A kormány olcsó népruházati akciója. (8224/1934)
XIV. Esetleges indítványok.

1. Paskesz Sámuel kültag (Makó) indítványa Csanád vármegye kereseti adó
jának alacsonyabb kulcs szerint történő kivetése iránt.

2. Nyilas András kültag (Békéscsaba) indítványa az 1922. évi XII. t.-c. 47. §-nak 
eltörlése és különböző szociális kérdések törvényhozási utón történő ren
dezésére.

3. Iritz Béla beltag indítványa a kamarai kültagok részére megállapítandó 
napidíj tb.

I. Vértes Miksa elnök az ülést megnyitja és a jegyzőkönyv hitelesítésére 
felkéri Ábrahám Ferenc és Varga Mihály beltagokat.

*
Napirend előtt az elnök a következőket jelenti a teljes ülésnek:
Amint a tárgysorozatból megállapítani méltóztatnak, kamarai elnökké történt meg

választásom a kereskedelemügyi miniszter ur őnagyméltósága részéről megerősítést nyert; 
tisztelettel jelentem, hogy október 2.-ikán ezért köszöneteinet élő szóval fejeztem ki a 
miniszter ur előtt és örömmel közlöm, hogy a kereskedelemügyi miniszter ur messzemenő 
jóindulattal és a legnagyobb megértéssel van a mi határszéli kamaránk helyzete, keres
kedelmi és ipari viszonyai, azok jogos gazdasági érdekei iránt és kamarai kerületünk 
kereskedelmi és ipari társadalma minden irányú jogos törekvésének legmesszebbmenő 
támogatásáról biztosított.

Amidőn ezt tisztelettel bejelentem, úgy érzem, hogy a miniszter ur készségét a leg
nagyobb örömmel és hálával kell, hogy fogadjuk és természetesnek méltóztatnak találni 
azt a nyilatkozatomat, hogy kamaránk mindenképpen igyekezni fog törvényes munkakörét 
és törvényes kötelességét a kereskedelemügyi miniszter ur megértő segítségével, a rendel
kezésünkre álló igazán szerény eszközökkel, de teljes kötelességtudással előrevinni.

Tisztelettel jelentem, hogy a Konstantin Testvérek hódmezővásárhelyi textilkereskedő 
cég, mely cég 1744-ben alakult, ez év őszén tölti be fennállásának 190-ik esztendejét. 
A jubiláló Konstantin cég nemcsak a szomszédos városnak, hanem a régi nagy Magyar
országnak is legelső és legrégibb kereskedőháza és vállalata, amely az eltelt majdnem két 
évszázad alatt egy család körében szállott nemzedékröl-nemzedékre. Örömmel ragadom 
meg ezt a ritka szép alkalmat, hogy a Konstantin Testvérek céget és annak jelenlévő cég
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főnökét Telek Andor kamarai tag Urat, ezen ünnepélyes alkalomból a kamara nevében 
megkülönböztetett tisztelettel köszöntsem és arra kérem őt, hogy a kereskedelem közérdekű 
ügyei iránt való érdeklődésével és közreműködésével a jövőben is hatékonyan vegyen 
részt kamaránk munkájában.

Tisztelettel jelentem, hogy Wigner Géza orosházai kamarai tag ur ez év őszén tölti 
be önálló kereskedői működésének 50-ik esztendejét. Wigner kamarai tag Ur 10 év óta 
elnöke az Orosházai Kereskedelmi Körnek, ezt megelőzőleg 10 évig elnöke volt az Oros
házai Fiiszerkereskedők Egyesületének, amely annak idején a Kereskedelmi Körbe beolvadt. 
50 esztendős kereskedői pályájánál szeretettel és tisztelettel köszöntőm Wigner kamarai 
tag Urat, aki még ma is frissen és fiatalos erővel fáradozik és örömmel látjuk, hogy a 
jelenlegi nehéz idők és nehéz viszonyok mellett sem riad vissza saját városában pálya
társai által elismeréssel méltatott közérdekű munkásságtól.

Steiner Miklós szegedi borbélymestert 15 éves szakosztály elnöki működése alkal
mából, iparos társai szeretettel üdvözölték és értékes munkásságát kamaránk, kamarai 
oklevéllel honorálta, amit ipari osztályunk elnöke ünnepélyes keretek között adott át érde
mes iparos társunknak.

Elnöki tisztemből kifolyólag kötelességem figyelemmel kisérni, a kamarai kerület 
gazdasági viszonyait és igyekezem néhány mozzanatról itt említést tenni, olyanokról, 
amelyek érdekeltségünk helyzetére az elmúlt kamarai ülés ideje óta kétségkívül befolyást 
gyakoroltak.

Mindenekelőtt örömmel emlékezem meg arról a szeptember havi összejövetelről, 
amelyen a kereskedelmi és iparkamarák és az 1POK a legteljesebb megértéssel beszélték 
meg a kézműves iparosság bizonyos problémáit — amelyekről különben az ülés folyamán 
részletesen beszámolunk — és őszintén bízom abban, hogy a kamarák és az IPOK 
megértő együttműködése a kézműves iparosság boldogulását szolgálja;

az építési anyagok fázisadójára vonatkozó rendelet julius hó l.-ével életbelépett és 
ezzel egy uj nagy réteg szabadult fel ismét a közvetlen forgalmiadózás alól;

az október l.-ével életbelépett uj közszállitási szabályzat a múlttal szemben lényeges 
fejlődést jelent és hatályosabban szolgálja a kézmüvesipar törekvéseit, de igen fontos 
szerepet juttat az uj szabályzat az érdekképviseleteknek, elsősorban az ipartestületeknek 
és remény van arra, hogy az érdekelt iparosság az eddiginél fokozottabban részesedjen a 
közmunkákban, akár egyénileg, akár közszállitási csoportok szervezése révén;

augusztus hóban részt vettünk a Kereskedelmi Testületek Országos Kongresszusán 
Miskolcon, ahol a kereskedelemnek életbevágó problémáinak tárgyalását érdeklődéssel 
figyeltük és különösen a kereskedelem képesítéshez való kötése körül a kamarákra vár 
az a nehéz feladat, hogy a kereskedelmet ebben a kérdésben nyugvópontra juttassa;

örömmel jelentem, hogy a kisipari és kiskereskedői kölcsönakció a kamarai kerü
letben Makó városát kivéve, eredményesen szolgálja az érdekeltséget; ebben az akcióban 
eddig több mint 40.000 pengő kölcsön került apróbb címletekben kifizetésre és legújabban 
4900-— pengő állami hozzájárulással újabb 11 község iparosainak és kereskedőinek lesz 
módjában mintegy 10.000 pengőig az akcióba bekapcsolódni.

Szeged város egész gazdasági életének egyik pillére a paprikatermelés és a paprika 
forgalombahozatala; örömmel jelentem, hogy érdekeltségünk legfőbb vágya ment teljese
désbe, amidőn ismételt és erélyes állásfoglalásunk folytán sikerrel járt a paprikamonopolium 
tervének végérvényes elhárítása; javaslatot tettünk illetékes helyen arra nézve, hogy ked
vező paprikatermésünk elhelyezése érdekében Németországban újabb, tekintélyesebb fo
gyasztási lehetőség nyíljon paprikánk számára az államközi szerződések keretében, termé
szetesen a kereskedelem lebonyolítása mellett.

Gyáraink különösen a textilszakmában nyersanyagok beszerzése körül nehézségekkel 
küzdenek és minden alkalmat felhasználtunk arra, hogy értékes gyáripari vállalataink 
számára az általuk kért segítséget megfelelő intervenció formájában nyújthassuk.

Állandóan figyelemmel kisérjük a kézmüvesiparosság különösen nehéz életviszonyait 
és az ipartestületeknek úgy Szegeden, mint a vidéken praktikus javaslatokat fogunk fenni 
termékeik értékesítésére, különös tekintettel a közeledő karácsonyi vásárra.
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Az ipartestiiletek utján különösen a fiatal kézmüvesiparosság kulturális nevelésére 
és képzésére nagy súlyt helyezvén a kamara előzékenyen felajánlja e célból támogató
készségét.

Őszintén óhajtjuk, hogy a tisztelt Kamarai Tag Urak értékes energiája velünk ösz- 
szefogva az eddiginél több sikert és jobb életet teremtsen kamarai kerületünk kereskedelme 
és ipara számára.

II. A meghívóban felsorolt elnöki bejelentéseket Pleskó András s. titkár 
terjeszti elő azzal, hogy az ipartestületek kartellszerződésének iigye az október 
2-án megtartott miniszteriális értekezleten tárgyaltatott, mely alkalommal a 
kereskedelemügyi miniszter ur álláspontját abban foglalta össze, hogy a le
iratnak egyáltalán nem az a célja, mintha az ipartestületeket meg akarná 
gátolni tagjaik gazdasági érdekeinek előmozdítására irányuló munkásságában, 
hanem nem látja megengedhetőnek azt, hogy a törvényen alapuló és hatósági 
funkciókat is ellátó ipartestületek vagy szakosztályaik még ebben a minő
ségükben kartellszerződéseket kössenek, vagy kartellszerű megállapodásokat 
hozzanak létre. A kereskedelemügyi miniszter ur felhívta egyben a kamarák 
képviselőit, hogy egyrészt az ipartestületeket tanáccsal és tettel támogassák 
mindama munkásságban, amely a kötelékükbe tartozó iparosok gazdasági 
érdekeinek előmozdítására irányul, másrészt azonban ügyeljenek arra, hogy e 
működésűkben az ipartestületek ne lépjék túl a törvényben megállapított fel
adatukat. A leirat és a kereskedelemügyi miniszter ur felhívása alapján érint
kezésbe léptünk a szegedi ipartestület vezetőségével és a felhívás értelmében 
való közreműködésünket felajánlottuk. A lefolyt tárgyalásokból kitetszőleg az 
ipartestület abban a felfogásban élt, hogy a borkereskedők részéről történő 
eladásoknak az ipartestület által arcképes igazolványokkal legitimált tagokra 
való szorítás nem tekintendő a gazdasági verseny szabadságát korlátozó 
megállapodásnak és nem ütközik a kartelltörvény intézkedéseibe. Ezt a fel
fogást a szegedi ipartestület elöljárósága kamaránkhoz intézett igazoló jellegű 
jelentésében részletesen kifejtette és kérte ennek a miniszter ur elé terjeszté
sét. Az elnökség az ipartestület ezen kívánsága szerint óhajt eljárni és ennek 
is tudomásul vételét kéri.

Az elnöki jelentésekhez hozzászólva Blantz Béla dr. kültag (Hódmező
vásárhely) örömét fejezi ki az elnökválasztás megerősítése fölött és a kamarai 
tagok nevében üdvözli a jubiláló Konstantin Testvérek hódmezővásárhelyi 
céget. Köszönetét mond az OTI. hódmezővásárhelyi kirendeltségének meg
szüntetése ellen indított kamarai akcióért és kéri az elnökséget, hogy ezt a 
kérdést kisérje állandóan figyelemmel, mert értesülése szerint a kirendeltség 
megszüntetése még mindig nem került le napirendről.

Barát István kültag (Gyula) az ipartestületi kartellszerződések ügyében 
csatlakozik a szegedi ipartestület álláspontjához. Megemlíti, hogy az OTI. 
kerületi pénztárát Gyuláról Békéscsabára kívánják áthelyezni, amely terv vé
leménye szerint szintén hátrányosan érintené az érdekeltséget. Ebben az ügyben 
az OTI. igazgatóságtól vizsgálatot kértek, amelynek mielőbbi elrendeléséhez 
kéri a kamara támogatását. Rámutat még arra, hogy Gyulán az ipari mun-
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káknak az inségmunkák keretéből való kivétele a városra is jelentékeny anyagi 
előnyt jelentett.

Vörös József lev. tag felvilágosítást kér, hogy a kamara a szegedi bőr
iparosok és kereskedők megállapodása ügyében nyilvánitott-e véleményt ?

Bárány Aladár dr. lev. tag (Orosháza) annak a kívánságnak ad kifeje
zést, hogy a kereskedelem képesítéshez kötésének kérdését hozzák a kamara 
teljes ülése elé.

Róna Gusztáv kültag (Békéscsaba) a békéscsabai kereskedők és iparosok 
szempontjából világítja meg a gyulai OTI. pénztár áthelyezése ügyét és Barát 
István által említett vizsgálat lefolytatását a maga részéről sem ellenzi, mert 
annak eredménye csak véleménye szerint az áthelyezés szüksége mellett szólhat.

Joannovics Ferenc kültag (Csongrád) felfogása szerint minden városban 
legalább OTI. kirendeltségnek kellene működni és ezért kéri a kamarát, hogy 
az OTI. területrendezésénél ezt az álláspontot képviselje.

Nyilas András kültag (Békéscsaba) szóváteszi, hogy az eddig követett 
gyakorlat megváltoztatásával a határszéli városok iparosait kizárják a közszál- 
litásokból és erre úgyszólván kizárólag a budapesti és környéki iparosok 
kapnak megbízást. Kéri a kamarát, hogy ezt a sérelmet az illetékes helyen 
tegye szóvá.

Tonelli Sándor dr. főtitkár felvilágosításai után Vértes Miksa elnök ígé
retet tesz, hogy a kamara elnöksége a felszólalásokban elhangzott kívánságok 
szerint jár el. — A bejelentések tudomásul szolgálnak.

III. A főtitkári jelentés keretében Tonelli Sándor dr. főtitkár bejelenti, 
hogy a legutolsó teljes ülés óta a kamara a következő hivatalos eljárásoknál 
képviseltette magát:

Tonelli Sándor dr. főtitkár julius 6. és 12-én Budapesten a kereskedelemügyi mi
nisztériumban a költségvetés tárgyában tartott megbeszélésen, Tonelli Sándor dr. főtitkár 
julius 19-én Budapesten a kereskedelemügyi minisztériumban a kamarai törvény végre
hajtási utasítása tárgyában tartott értekezleten, Landesberg Jenő dr. ügyv. titkár julius 20-án 
Makón polgármesteri hivatalban a hagymaértékesités ügyében tartott értekezleten, Tonelli 
Sándor dr. főtitkár julius 22-én Kecskeméten az iparos kongresszuson, Tonelli Sándor dr. 
főtitkár julius 25-én Budapesten a tiszai átrakóforgalom tárgyában a kereskedelemügyi 
minisztériumban tartott értekezleten, Landesberg Jenő dr. ügyv. titkár julius 26-án Buda
pesten a kereskedelemügyi minisztériumban a hagymaértékesités tárgyában megbeszélésen, 
Cserzy Mihály dr. titkár julius 30-án Budapesten Tesz. által a Nemzeti Munkahét rende
zése tárgyában tartott értekezleten, Tonelli Sándor dr. főtitkár augusztus 7-én Budapesten 
földmivelésügyi minisztériumban tartott paprikaértekezleten, Pleskó András s. titkár augusz
tus 27-én Békéscsabán és Hódmezővásárhelyen az államsegélyes üzemeknél, Vértes Miksa 
elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár szeptember 17—18-án Budapesten a kamarai értekez
leten. Vértes Miksa elnök szeptember 24-én Nyíregyházán az iparos gyűlésen Vértes Miksa 
elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár október 2-án Budapesten tartott miniszteri értekezletén, 
Cserzy Mihály dr. titkár október 6-án Budapesten OTI ügyben megbeszélésen, Török 
József adóügyi előadó, Cserzy Mihály dr. titkár és Pleskó András s. titkár október 8-án 
Csonerádon iparosgj üiés_en.

A junius 29-én tartott teljes ülés óta befolyt kamarai illeték 23.550 pengő 49 fillér.
Ugyanezen idő alatt beérkezett 2941 ügydarab, kiment 4197 ügydarab.
A főtitkári jelentés tudomásul szolgál.
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A kereskedelemügyi miniszter július 20-án kelt 47.640/X1X/1934. sz. 
leiratával Vértes Miksa kormányfötanácsos, kereskedő, eddigi alelnöknek a 
kereskedelmi és iparkamara elnökévé történt megválasztását, az 1868. évi
VI. t.-c. 14. §-a alapján megerősifette. — Tudomásul szolgál.

V/vértes Miksa elnök bejelenti, hogy napirend szerint a kereskedelmi 
osztály elnöki, illetve a kamara alelnöki állásának betöltése következik. Mint
hogy az osztályelnököt csak az illető osztály tagjai választják, a választás 
illetőleg a kereskedelmi osztály ülésének tartamára a kamarai teljes ülést 
felfüggeszti és a kereskedelmi osztály elnökválasztó ülésének vezetésére, mint 
korelnököt Klein Rezsőt kéri fel.

*
Az ülés újólagos megnyitása után az elnök bejelenti, hogy a kereske

delmi osztály tagjai osztályelnökké, illetőleg kamarai alelnökké egyhangú fel- 
kiálltással Grosz Marcellt, a Szegedi Kereskedelmi és Iparbank vezérigazgatóját 
választották meg. Bejelenti továbbá, hogy a szabályszerű határidő leteltével 
a választás megerősítés végett a kereskedelemügyi miniszterhez fel fog ter
jesztetni. A teljes ülés nevében üdvözli az újonnan megválasztott osztályelnököt 
és felkéri, hogy odaadással és buzgalommal támogassa a kamarát közérdekű 
működésében. — Grosz Marcell osztályelnök válaszolva az elnök szavaira, 
köszönetét mond a teljes ülés előtt is kereskedő társainak beléje helyezett 
bizalmáért, amelyet csak olyan előlegezésnek tekint, amelyet munkásságával 
fog kiérdemelni.

VI. és VII. Tonelli Sándor dr. főtitkár előterjeszti az elnökség jelentését 
a Fabinyi Tihamér dr. kereskedelemügyi miniszter elnöklete alatt október 
2-án tartott országos kamarai értekezletről, valamint a kamaráknak szeptember 
17-én az Ipok. vezetőségével a különböző kisipari kérdések ügyében tartott 
értekezletéről.

Az október 2-iki miniszteriális értekezleten a következő általános jellegű 
kereskedelmi és ipari vonatkozású kérdések tárgyaltattak: a postai tarifák 
revíziója, a kisipari és kiskereskedői kölcsönakció, a szekérfuvarozók versenye, 
gyógyszerészek kereskedelmi és ipari tevékenysége, a kamarai törvény mó
dosítása, a Tiszántúl tüzifaellátásának ügye, borbély- és fodrászmühelyek 
zárórája, jogi személyek villanyszerelő tevékenységének korlátozása, fűszerek 
vásározás szempontjából való minősítése, osztrák sertéskiviteli kontingens 
megváltoztatása, az uj közszállitási szabályzat életbeléptetése, az autóadó 
reformja, egységes ipari kódex kiadása, a szegedi felső ipariskola épületének 
tatarozása és visszaadása eredeti rendeltetésének.

Az Ipok. elnökségével szeptember 17-én tartott értekezleten a következő 
kérdések tárgyaltattak: az ipartestületi felvételi dijak ügyében a kamarák vál
lalták az Ipok. előterjesztésének támogatását, hogy az iparigazolvány kiszol
gáltatása a felvételi dij lefizetésétől tétessék függővé. A mestervizsga köte
lezővé tétele ügyében a kamarák elfogadták az Ipok. javaslatát. A 47. §. 
módosítása ügyében az Ipok. javaslatot készít és azt tárgyalásra megküldi a
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kamaráknak. Az ipartestületi hálózat kiépítése. Az löksz. íigye. Az ipartestületi 
hátralékos tagdíjak ügye. Munkaalkalmak megteremtése és tatarozási hitei 
ügye. (Ez a tárgysorozat IX. pontja alatt önálló tárgyként is szerepel.) A 
közszállitásoknál a kamarák és az Ipok. javaslatot fognak készíteni, hogy a 
közszállitási járandóságokból köztartozásokra 15%-nál több ne legyen levonható.

Pick Jenő beltag hozzászólásában kéri, hogy a legközelebbi miniszte
riális értekezleten a szegedi kamara képviselői tegyék szóvá _az algyői hid 
megépítésének ügyét, az abbamaradt egyetemi építkezéseket, a menetrendi 
kérdéseket és a devizaellátás jelenlegi rendszerének megváltoztatását. Bárány 
Aladár dr. (Orosháza) és Ornstein Lipót dr. (Szeged) levelező tagok szintén 
a devizaellátás körül mutatkozó bajokat panaszolják. Paskesz Sámuel kültag 
(Makó), a makói menetrend megjavítását sürgeti. Salgó Sándor dr. (Szeged) 
levelezőtag erélyes tiltakozást sürget a folyton ismétlődő budapesti kedvez
ményes utazások ellen. — Az elnök bejelenti, hogy mindezeket a panaszokat 
a kamara elnöksége megfelelő módon és helyen szóvá fogja tenni. Az érte
kezletekről szóló jelentést a teljes ülés egyebekben tudomásul veszi.

Vili. Landcsberg Jenő dr. ügyvezető titkár ismerteti azokat a panaszokat, 
melyek az áruhitelirodák működése ellen érkeztek be a kamarához. Ezek a 
panaszok arra indították a kamara elnökségét, hogy az áruhitelirodák ügyét 
a kereskedelemügyi miniszter ur elnöklete alatt tartott egyik értekezleten szóvá 
tegye. A tárgyalásnak célja főként az volt, hogy az áruhitelirodák működése 
úgy szabályoztassék, hogy azoknak néhol igen éles versenye az áruhitelirodák, 
körén kívül maradt kereskedői és ipari érdekeltség érdekeit túlságos mérték
ben ne veszélyeztesse. Ugyanebben az ügyben a békéscsabai ipartestedet 
közvetlenül is felterjesztést intézett a kereskedelemügyi miniszterhez, amelyet 
a miniszter véleményezésre .kamaránknak megküldött. A lefolytatott tárgyalá
sok alapján a kereskedelemügyi miniszter most a kérdés minden részletére 
kiterjedő leiratot intézett a kamarához. Különböző szempontokból vizsgálva 
a kérdést a miniszter arra az álláspontra jut, hogy a szóbanlévő szervezetek 
létesítése nem ütközik tiltó jogszabályba, azok működése a jelenlegi keretek 
között különösebb aggályra okot nem ad. Megállapítja azonban a miniszter 
azt is, hogy továbbra is figyelemmel kell kisérni az áruhitelirodák működését 
és abban az esetben, ha a közérdeket, vagy a kívül álló kereskedők jogos 
érdekét sértő tevékenységet fejtenének ki ezek a szervezetek, akkor nem fog 
késlekedni a megfelelő rendszabályok életbeléptetésével. Az előkészítő ülés a 
miniszteri leirat . tudomásulvételét javasolja. — A teljes ülés elfogadja az elő
készítő bizottság javaslatát.

IX. Cserzy Mihály dr. titkár ismerteti, hogy az előkészítő ülés megálla
pítása szerint a minisztérium által az épületek átalakításával és modernizálá
sával kapcsolatban adott adókedvezmények rendszere és az ezzel együtt 
nyújtott modernizálási és tatarozási hitelakció az 1934. évre megállapított 
kedvezőbb feltételek folytán igen szép eredményeket hozott. A kamara részben 
plakátok, részben előadások és sajtóismertetések, részben pedig közvetlen
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felvilágosítások nyújtásával igyekezett az akció sikerét előbbrevinni. Szegeden 
ebben az évben_J12& esetben kereken 1,200.000 pengő értékű tatarozási mun
kálatot hajtottak végre. Ezek az eredmények feltétlen indokolják és kívána
tossá teszik, hogy a kormány 1935. évre is terjessze ki az említett kedvez
ményeket. Ennek elérése érdekében kamaránk a szükséges felterjesztéseket 
és lépéseket meg fogja tenni. Kérni fogja a kamara részben a fennálló szük
séglet kielégítése céljából, részben pedig a munkaalkalmak szaporítása érde
kében azt is, hogy a városok belterületén a családi házak építésére megfelelő 
házadó kedvezmény biztosittassék. — A teljes ülés elfogadja az előkészitő 
bizottság javaslatát.

X. Cserzy Mihály dr. titkár bejelenti, hogy a kereskedelemügyi minisztérium 
véleményezés céljából megkiildötte a búzalisztből készült nyers tésztanemilek 
szakszerű és a közegészségügy követelményeinek megfelelő készítéséről szóló 
rendelettervezetét. Az abban foglaltakra nézve az érdekeltek véleményének 
meghallgatása folyamatban van és a részletekben esetleg kívánatos módosí
tások tekintetében az érdekeltség kívánságainak előterjesztése után fogja a 
kamara javaslatát a minisztériumnak megtenni. — Tudomásul szolgál.

XI. Pleskó András segédtitkár előterjeszti a vásárokat látogató iparosok 
és kereskedőknek azt a panaszát, hogy igen sokszor jelentkeznek árusításra 
olyan személyek, akiknek erre joguk nincsen. Az árusok egy része egyáltalán 
nem rendelkezik iparigazolvánnyal, másoknál van ugyan iparigazolvány, de 
nem a sajátjuk. Idegen névre van kiállítva és az árus alkalmazottnak vagy 
megbízottnak mondja magát, amit azonban igazolni nem tud. Egyesek több 
iparigazolvánnyal rendelkeznek az ország különböző városaiból és mindig azt 
az iparigazolványt mutatják fel, amely részükre kedvezőbb helybeosztást biz
tosit. Igen sokan vannak olyanok, akik az iparigazolványt kiállító hatóság 
területéről elköltöznek, iparigazolványukról azonban nem mondanak le, hanem 
azt évek múltán is használják. Nagyszámban látogatják a vásárokat olyan 
egyének is, akik az iparuk megszűnését az iparhatóságnál bejelentik, de ipar
igazolványukat visszatartják és ezzel tovább árusítanak. Ezek az egyének 
elviselhetetlen versenyt támasztanak a legális iparosoknak és kereskedőknek, 
mert közterhek viselése alól minden esetben kibújnak. — A kamara közös 
bizottsága foglalkozott ezekkel a panaszokkal és arra a megállapításra jutott, 
hogy az országos vásárok jogosulatlan látogatását csak úgy lehet megaka
dályozni és ebben a tekintetben hatékony ellenőrzést lefolytatni, ha a vásár
rendészeti közegek az árusításra jelentkező egyéntől személyazonosságának és 
az iparigazolvány hatályosságának igazolását megkívánhatják. Javasolja ezért 
a közös bizottság, hogy a kamara teljes ülése ilyen értelemben írjon fel a 
kereskedelemügyi miniszterhez.

Benkő Béla kéri, hogy a felterjesztés elkészítése előtt a kamara elnök
sége gyakorlati embereket is hallgasson meg. — A teljes ülés a javaslat ér
telmében határoz.

XII. Tonelli Sándor dr. főtitkár az elnökség nevében bejelenti, hogy a 
szegedi paprikaérdekeltség részéről az a kivánalom nyilatkozott meg, hogy a
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kamarával kapcsolatosan a paprika termelőknek, kikészitőknek és kereskedők
nek legyen egy olyan szervezetük, amely adott esetekben véleményét és javas
latait a kamara elnöksége elé terjesztheti. Minthogy egyrészt a paprika Szeged 
gazdasági életének egyik legfontosabb terménye, másrészt a kamarai ügyrend 
47. §-a módot ad arra, hogy bizonyos szakkérdések tárgyalására a kamara 
szakcsoportokat alakíthasson, az elnökség azt a javaslatot terjeszti elő, hogy 
a teljes ülés mondja ki a paprika és ierménykereskedelmi szakcsoport meg
alakítását, egyelőre egy évi időtartamra és a szakcsoport tagjainak a behívá
sára az elnökséget bízza meg. Nyomatékosan hangsúlyozza az elnökség, hogy 
ennek a szakcsoportnak a megalakításával sem a meglevő szabad egyesületek 
működését, sem pedig a kamara szervezetét érinteni nem akarja és a szak
csoportnak a működése kizárólag az eléje terjesztett kérdések véleményezésére 
és javaslataink előterjesztésére szoritkozhatik. — A teljes ülés magáévá teszi 
a javaslatot és a szakcsoporjLalakitásával az elnökséget bízza meg.

.XW^fHeshó András segédtitkár beszámol a kamarának a kormány olcsó 
ruhétrtm akciója ügyében kifejteit munkásságáról. Ismerteti azokat a pana
szokat, amelyek az akcióval kapcsolatban a kereskedők részéről elhangzottak, 
amelyeket az elnökség a kereskedelemügyi miniszter urnák jelentett. Róna 
Gusztáv és Paskesz Sámuel hozzászólása után, akik a Békéscsabán és Makón 
tapasztalt panaszokat adják elő, a jelentés tudomásul szolgál.

Paskesz Sámuel kültag (Makó) azt az indítványt terjesztette elő, 
hogy egyrészt Csanád vármegye területére a. kereskedőknél a kereseti adó az 
országosnál alacsonyabb százalékos kulcs szerint vettessék ki, másrészt a 
kamara kérje a kereskedelemügyi minisztertől az ottani érdekeltek részére 
nagyobb összegű kereskedői kölcsön folyósítását. Noha az előzetes megbe
szélés során az indítványozót a kamara elnöke és főtitkára tájékoztatták, hogy 
indítványának első része törvénybe ütközik és nem teljesíthető, másik részé
nek pedig az az akadálya, hogy JVáakó város ismételt felhívás dacára kisipari 
és kiskereskedői kölcsönök számára semmit sem szavazott meg és igy a reá . 
eső részt a kereskedelemügyi miniszter sem folyósíthatja, Paskesz Sámuel 
kamarai tag ur ragaszkodott indítványának előterjesztéséhez. Az előkészítő 
bizottság ennek következtében az indítványnak a napirendről való levételét 
javasolta. — A teljes ülés Paskesz Sámuel felszólalása után ebben az érte
lemben határoz.

XIV. 2. Nyilas András kültag (Békéscsaba) hosszabb indokolás kísére
tében négy pontból álló indítványt terjesztett a kamara elé. Az indítvány ér
telmében kérje a kamara a kormánytól

1. az 1922. évi XII. t.-c. 47. §-nak hatályon kívül helyezését;
2. a negyven órás munkahét lörvénybe iktatását;
3. a létminimumot biztositó munkabérnek törvényi megállapítása úgy az iparban, 

mint a kereskedelemben és mezőgazdaságban;
4. az iparcikkek anyagának minőségi megjelölését, illetve ennek kötelezővé tételét.
Az előkészítő bizottság azt javasolta, hogy a négyes indítvány első pontja

a tárgysorozat VII. pontjának megfelelően akkor tárgyaltassék, ha az Ipok.
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erre vonatkozó javaslatát elkészíti Az indítvány 2. és 3. pontját az előkészítő 
bizottság nem tartotta időszerűnek, a 4. pontot pedig gyakorlatilag keresztül- 
vihetetlennek találta és ezeknek a napirendről való levételét javasolta. — 
Nyilas András felszólalása után az elnök szavazásra teszi fel a kérdést és a 
teljes ülés 25 szavazattal 6 ellen a napirendről való levétel mellett foglal állást.

XIV. 3. Iritz Béla kamarai beltag javaslatot nyújtott be az elnökséghez, 
hogy a rossz gazdasági viszonyokra való tekintettel a teljes ülés a kamarai 
_kültagok napidiját állítsa vissza- — Az elnökség bejelenti, hogy a kereske
delemügyi miniszter már két ízben és pedig 1933. március 11-én 13.535/1933. 
és 1933. május 9-én 24.185/1933. szám alatt a leghatározottabban kijelen
tette, hogy napidijak fizetését, minthogy a törvény értelmében a kamarai 
tagok önként elvállalt tisztüket díjazás nélkül tartoznak teljesíteni, engedé
lyezni nem hajlandó. Ennek következtében az elnökség a maga részéről nincs 
abban a helyzetben, hogy ezt az indítványt pártolólag terjessze a teljes ülés 
elé. Iritz Béla erre indítványát oda módosítja, hogy a kamara a készkiadások 
megtérítése címén maximálisan 5 pengőben megállapítandó átalányt folyó
sítson. — Minthogy a teljes ülés Iritz Béla indítványához hozzájárul, az elnök 
bejelenti, hogy a teljes ülés határozatát újólagos döntés végett a kereskedelem
ügyi miniszterhez felterjeszti.
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